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ABSTRAK  

MANAJEMEN PROGRAM TAHFIDZ AL-QUR’AN UNTUK 

MENINGKATKAN KUALITAS HAFALAN SISWA DI SDN 03 AIR RAMI 

KABUPATEN MUKOMUKO 

Penulis : 

Ilham Syukri 

NIM. 211550003 

 

Pembimbing : 

1. Prof. Dr. H. Mawardi Lubis M,Pd  2.  Dr. Ali Akbar Jono, M.Pd 

 

Tujuan penelitian ini adalah (1) Bagaimana perencanaan program tahfidzul Qur‟an 

dalam meningkat kualitas hafalan siswa di SDN 03 di Desa Air Rami. (2)Bagaimana 

pengorganisasian program taffidz al-Qur‘an dalam meningkat kualitas hafalan siswa di 

SDN 03 di Desa Air Rami. (3) Bagaimana implementasi program tahfidz al-Qur‘an dalam 

meningkat kualitas hafalan siswa di SDN 03 di Desa Air Rami. (4) Bagaimana 

pengawasan program tahfidz al-Qur‘an dalam meningkat kualitas hafalan siswa di SDN 

03 di Desa Air Rami?. Jenis penelitian yang digunakan dalam penelitian ini adalah 
kualitatif, teknik pengumpulan data adalah observasi, wawancara dan dokumentasi, 
teknik analisis data adalah pengumpulan data adalah reduksi data, penyajian data, dan 
kesimpulan dan verifikasi. Hasil penelitian : (1)Planning dari program tahfidz SDN 03 Air 

Rami terbagi beberapa macam yang mencakup visi misi,  dan metode. Visi dari program 

tahfidz SDN 03 Air Rami ialah mencetak siswa/siswi yang berakhlak mulia, beriman dan 

bertaqwa kepada Allah SWT serta mampu menghafal al-Qur‘an satu Juz setelah 

menyelesaikan pendidikan selama 6 tahun. Metode yang dipakai dalam program tahfidz 

ini ialah sima‘i, kauny, dan talaqqi. (2)Pengorganisasian dalam program ini ialah dengan 

membagi tugas guru-guru sesuai dengan kapasitas guru-guru tersebut, pembagian waktu; 

dilaksanakan 4 jam dalam satu minggu, pembagian materi target hafalan: anak kelas 4-6 

sebanyak 3 ayat sekali(surat yang panjang dari ‗Annaba‘-Asy-syams) pertemuan dan 

persurat bagi anak kelas 1-3(surat-surat pendek), pengelolaan kelas yang kondusif: belajar 

ditempat yang dinamis misalnya diluar kelas, atau di dalam kelas sesuai dengan 

kenyaman para siswa/siswi. (3)Pelaksanaan program tahfidz al-Qur‘an: kegiatan 

pendahuluan( do‘a, absen, dan roja‘ah), kegiatan inti: menghafal al-Qur‘an( dengan 

metode talaqqi, sima‘i, kauniy), meyetor hafalan kepada guru. (4)Evaluasi dalam 

program tahfidz SDN 03 Air Rami dengan cara meroja‘ah hafalan kepada guru, ujian 

setiap 3 bulan sekali, adanya buku setoran sebagai bentuk pengawasan, dan rapat para 

guru membahas perkembangan siswa/siswi yang belajar tahfidz al-Qur‘an. 

 
Kata Kunci : Manajemen, Program, Tahfdzul Al-Qur’an 
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ABSTRACT 

MANAGEMENT OF AL-QUR’AN MEMORIZATION PROGRAM TO 

IMPROVE THE QUALITY OF STUDENTS’ MEMORIZATION AT SDN 03 

AIR RAMI, MUKOMUKO DISTRICT 

 

Author : 

Ilham Syukri 

NIM. 211550003 

 

Supervisor : 

 

1. Prof. Dr. Mawardi Lubis M,Pd  2.  Dr. Ali Akbar Jono, M.Pd 

 

The purpose of this study is (1) How is the planning of the Qur'an memorization program 

in improving the quality of student memorization at SDN 03 in Air Rami Village. (2) 

How is the organization of the Qur'an memorization program in improving the quality of 

student memorization at SDN 03 in Air Rami Village. (3) How is the implementation of 

the Qur'an memorization program in improving the quality of student memorization at 

SDN 03 in Air Rami Village. (4) How is the supervision of the Qur'an memorization 

program in improving the quality of student memorization at SDN 03 in Air Rami 

Village? The type of research used in this study is qualitative, data collection techniques 

are observation, interviews and documentation, data analysis techniques are data 

collection is data reduction, data presentation, and conclusions and verification. Research 

results: (1) Planning of the SDN 03 Air Rami tahfidz program is divided into several 

types which include vision, mission, and methods. The vision of the SDN 03 Air Rami 

tahfidz program is to produce students who have noble morals, believe and are devoted to 

Allah SWT and are able to memorize one Juz of the Qur'an after completing 6 years of 

education. The methods used in this tahfidz program are sima'i, kauny, and talaqqi. (2) 

The organization of this program is by dividing the tasks of the teachers according to the 

capacity of the teachers, division of time; carried out 4 hours in one week, division of 

target memorization materials: children in grades 4-6 as many as 3 verses at once (long 

letters from 'Annaba'-Asy-shams) meetings and correspondence for children in grades 1-3 

(short letters), conducive class management: learning in a dynamic place such as outside 

the classroom, or in the classroom according to the comfort of the students. (3) 

Implementation of the Qur'an memorization program: preliminary activities (prayer, 

attendance, and roja'ah), core activities: memorizing the Qur'an (using the talaqqi, sima'i, 

kauniy methods), submitting memorization to the teacher. (4) Evaluation of the SDN 03 

Air Rami tahfidz program by means of roja'ah memorization to the teacher, exams every 

3 months, the existence of a deposit book as a form of supervision, and teacher meetings 

to discuss the development of students studying tahfidz al-Qur'an. 

 

Keywords: Management, Program, Tahfdzul Al-Qur'an 
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 خلاصة
الطلاب في مدرسة رامي المائية إدارة برنامج تحفيظ القرآن الكريم لتحسين جودة حفظ 

 الثلاثة الابتدائية الفارغة في منطقة موكوموكو
 :الكاتب 

Ilham Syukri 

 211550003 .:رقم هوية الطال

 : مُرشِد

1. Prof. Dr. Mawardi Lubis M,Pd  2.  Dr. Ali Akbar Jono, M.Pd 

كيف يتم تخطيط برنامج تحفيظ القرآن لتحسين جودة حفظ الطلاب في المدارس  (1)أىداف ىذا البحث ىي 
كيف يتم تنظيم تحفيظ القرآن برنامج لزيادة جودة  (2)الابتدائية الحكومية الثلاث الفارغة في قرية أير رامي 
دي تطبيق كيف يؤ  (3) .التحفيظ لدى الطلاب في المدارس الابتدائية ثلاث أراضي فارغة في قرية اير رامي

برنامج تحفيظ القرآن الكريم إلى تحسين جودة حفظ الطلاب في المدارس الابتدائية الحكومية الفارغة الثلاث بقرية 
كيف يؤثر الإشراف على برنامج تحفيظ القرآن الكريم في تحسين جودة حفظ الطلاب في المدارس  (4) .أير رامي

رامي؟ ونوع البحث المستخدم في ىذا البحث ىو النوعي، وتقنيات  الابتدائية الحكومية الثلاث الفارغة بقرية أير
جمع البيانات ىي الملاحظة والمقابلات والتوثيق، وتقنيات تحليل البيانات ىي جمع البيانات، والحد من البيانات، 

بتدائية ينقسم تخطيط برنامج التحفيظ للمدارس الا (1) :نتائج البحث .وعرض البيانات، والاستنتاجات والتحقق
تتمثل رؤية برنامج  .الحكومية الفارغة الثلاث في إير رامي إلى عدة أنواع، بما في ذلك الرؤية والرسالة والأساليب

التحفيظ في مدرسة اير رامي الثلاثة الفارغة الابتدائية في تخريج طلاب يتمتعون بشخصية نبيلة ومؤمنين ومخلصين 
واحد من القرآن بعد إكمال  لله سبحانو وتعالى وقادرين على حفظ جزء الأساليب  .سنوات من التعليم 6

يهدف تنظيم ىذا البرنامج إلى تقسيم مهام  (2) .المستخدمة في برنامج التحفيظ ىي السماعي، كوني، والطلاقي
 :ساعات في الأسبوع، توزيع المواد المستهدفة للحفظ 4المعلمين حسب قدرة المعلمين، وتوزيع الوقت؛ تعقد 

ال في الصفوف الأطف لقاءات ورسائل  (صيام-آسي-رسائل طويلة من عنابة)أبيات في المرة الواحدة  3، 4-6
التعلم في مكان ديناميكي، على  :، إدارة الفصول الدراسية المواتية( (رسائل قصيرة) 3-1للأطفال في الصفوف 

لابسبيل المثال خارج الفصل الدراسي، أو في الفصل الدراسي وفقًا لراحة الط  :تنفيذ برنامج تحفيظ القرآن (3) .
بطريقة الطلاق، )حفظ القرآن الكريم  :، الأنشطة الأساسية(الصلاة، الغيبة، والرجاء)الأنشطة التمهيدية 

تقييم برنامج التحفيظ في المدارس الابتدائية الحكومية الثلاث الفارغة في  (4) .، الحفظ للمعلم(السماعي، كوني
ظ عن ظهر قلب للمعلمين، والامتحانات كل الرامي عن طريق الحف أشهر، وإيداع الكتب كشكل من أشكال  3

 .الإشراف، وعقد اجتماعات مع المعلمين لمناقشة التقدم المحرز في دراسة الطلاب تحفيظ القرآن

:الإدارة، البرنامج، تحفض القرآن الكلمات المفتاح   
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